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وزیر امور خارجه ایران گفت: طبعاً برای ما همچنان 
مهم است که توافق ما با کشورهای ۵+۱ و جمع 
بندی مذاکره برای لغو تحریم ها در چارچوب و بازه 
زمانی انجام شود که ما نسبت به رفع اتهامات از 
جمهوری اسلامی ایران )اتهامات حقیقتاً بی اساس 

در آژانس( مطمئن بشویم.
حسین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه ایران هفته گذشته به ترکیه 
و سوریه سفر کرد و در کنار دیدارهای رسمی، از مناطق زلزله 
زده دو کشور نیز بازدید کرد. وی در مورد توافقات ایران با ترکیه 
در خصوص سدسازی های ترکیه گفت: ما از شروع کار دولت 
سیزدهم در همان ماه اول با وزیرخارجه ترکیه توافق کردیم، 
مسائل مرتبط با حق آبه ایران از ارس را به طور جدی در دستور 
کارمان قرار بگیرد. یک کمیته مشــترک تخصصی در سطح 
وزارت نیروی دو کشور و بخش حقوقی وزارت خارجه تشکیل 
دادیم. این کمیته مشترک کار خودش را انجام می دهد. هم در 
جریان سفر آقای اردوغان به تهران در سطح روسای جمهور 
این مسئله مورد تاکید قرار گرفت و هم در سفر اخیری که من 
داشــتم این موضوع را یک بار دیگر مورد بررسی قرار دادیم و 
طرف ترک تاکید می کند که حق آبه ایران را کاملًا به رسمیت 
می شناسند و در چارچوب فنی همه اقداماتی که لازم است به 
ایران اطمینان داده شود تا استان های شمال غربی ما به خوبی از 
حق آبه خودشان برخوردار هستند انجام می دهند.وزیرخارجه در 
گفتگو با اقتصادآنلاین بیان کرد: البته من در سفری که پیش از 

این زلزله تاسف بار به آنکارا داشتم با آقای اردوغان ملاقات کردم 
و در حضور آقای اردوغان و وزیر خارجه هم یکبار دیگر اهمیت 
این موضوع را مورد تاکید قرار دادم. این مسئله ای در دستور کار 
جدی ما اســت. ما به هیچ وجه از حق آبه تاریخی خودمان در 

حوزه ارس کوتاه نیامده و نخواهیم آمد.

در مورد نقش ایران در روابط ســوریه و ترکیه و اهمیت این 
موضوع برای ایران وزیر خارجه به اقتصادآنلاین گفت: اولاً برای 
ما خیلی مهم است که مسائل کشورهای دوست ما در منطقه از 
مسیر گفتگو و توافق سیاسی حل و فصل شود. همگان به خوبی 
می دانند که در سال های گذشته نوع نگاه و چالش های موجود 

بین آنکارا و دمشــق پیامدهای نامطلوبی داشت. اولاً برای دو 
کشور پیامدهای نامطلوبی برجای گذاشته، ثانیاً در حوزه امنیت و 

ثبات منطقه ای چه مشکلاتی را ایجاد کرده است.
وزیرخارجه توضیح داد: ما به طور فعال و جدی تلاش کردیم 
در این سفر در چارچوب مکانیزم چهارجانبه ای که نسبت به آن 
توافق داریم، کمک بکنیم برای خروج ســوریه و ترکیه از این 
چالش و بحرانی که وجود دارد. شاید مهمترین و حساس ترین 
بخش کار به خروج نیروهای نظامی از سوریه برمی گردد. بخشی 
از این مربوط به اشغالی است که آمریکا انجام داده و بخشی از 
آن مربوط به حضور نیروهای ترکیه در خاک سوریه است. آقای 
اردوغان در آخرین دیداری که من با او داشــتم، به من در این 
خصوص اطمینان داد و من همین را به آقای بشار اسد منتقل 
کردم. جمله آقای اردوغان این بود که »ما کوچک ترین چشم 
داشتی به ذره ای از خاک سوریه نداریم و به دنبال این هستیم که 
مسئله آوارگان جنگ های تروریستی و بحران سال های اخیر در 
سوریه را حل وفصل کنیم«. پیشنهاد ایران این است که این کار 

از طریق گفتگو انجام شود.
در ادامه حسین امیرعبداللهیان اشاره کرد: ما هم در مسیر دو 
جانبه و هم در چارچوب فرمت چهارجانبه تلاش هایی را در این 
رابطه انجام می دهیم. بخشــی از اهداف سفر من به ترکیه و 
سوریه در این چارچوب انجام شد. البته در سطح روسای جمهور 
ایران و روسیه هم هفته گذشته گفتگوهای خوبی برای برون 
رفت منطقه از مشکلات از جمله بین ترکیه و سوریه انجام شد. 

من خوشبین هستم که نتیجه این نشست و گفتگوها راه را برای 
همزیستی مسالمت آمیز میان ترکیه و سوریه در منطقه فراهم 
خواهد کرد.امیرعبداللهیان در خصوص سفر مدیرکل آژانس به 
تهران و شرایط مذاکرات احیای برجام اظهار داشت: طبعاً ما سفر 
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی را در این چارچوب به 
تهران داشتیم که قبل از آن همکارم آقای اسلامی با مقامات 
آژانس در خصوص یک نقشه راه گفتگوها و تبادل هیئت هایی 
را داشتند. ما معتقد هستیم که اگر آقای رافائل گروسی و تیم او 
با نگاه فنی بخواهد برخی اتهامات مرتبط با ایران را در آژانس در 
دستور کار قرار دهند، حتماً در کوتاه ترین زمان این موارد اتهامی 

از میان برداشته خواهد شد.
در ادامه وزیرخارجه کشور گفت: طبعاً برای ما همچنان مهم 
است که توافق ما با کشورهای 5+1 و جمع بندی مذاکره برای 
لغو تحریم ها در چارچوب و بازه زمانی انجام شود که ما نسبت 
به رفع اتهامات از جمهوری اسلامی ایران )اتهامات حقیقتاً بی 
اساس در آژانس( مطمئن بشویم. سفر اخیر آقای گروسی به نظر 
من پیام مثبتی داشت و همکاری های سازنده ای بین دو طرف 
جریان دارد و من فکر می کنم چنانچه همچنان آژانس بر ریل 
همکاری فنی بخواهد عمل کند ما می توانیم به طور نیرومند 
در مسیر همکاری های فنی از این مرحله به خوبی عبور کنیم 
و همکاری های خوبی بین تهران و وین در حوزه آژانس رقم 
بخورد. طبعاً آثار مثبت آن را در نتیجه و جمع بندی مذاکره برای 

لغو تحریم ها هم می توانیم مورد توجه قرار بدهیم.

وزیر امور خارجه:

به هیچ وجه از حقابه تاریخی خود در ارس کوتاه نخواهیم آمد 

نایب رئیس سندیکای صنایع داروهای انسانی: کمبود نقدینگی و ارز چالش عمده داروسازان کشور است

گــره ارز دارو، باری بر دوش مردم و داروساز
پیر صالحی نایب رئیس ســندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی گفت: صنعت داروی کشور با چالش های تامین نقدینگی، 
تامین ارز و قیمت گذاری دارو مواجه است؛ مشکلاتی که تامین 

داروی مردم در گروی آنها است.
اجــرای طرح دارویار و حذف ارز ترجیحی از صنعت دارو که قرار بود محرکی 
برای بهبود کمی و کیفی تولیدات داروسازان باشد امروزه به چالشی بزرگ تبدیل 
شده است؛ چرا که با اجرای ناقص این طرح نه تنها داروسازان با کمبود نقدینگی 
و مشکلات تامین مواد اولیه مواجه شدند بلکه در کنار آن دوباره با افزایش نرخ 
ارز، همان فاصله معنادار ارز ترجیحی و نیمایی در ارز نیمایی و آزاد برگشته است.

افزایــش نرخ ارز دوباره چالــش های فاصله زیاد ارز ترجیحی تا نیمایی را ما 
بین ارز نیمایی و آزاد برگردانده اســت و دور از انتظار نیست که معضل قاچاق 
معکوس محصولات دارویی و زیان دهی داروسازان نه تنها به قوت خود باقی 
بماند بلکه تشدید شود؛ اتفاقی که یک بار در گذشته تجربه شد و حالا باید دید 
مسئولان این بار می خواهند چه نسخه ای را برای برون رفت از این مشکلات 
بپیچند؟ در خصوص چالش های موجود در صنعت دارو مهدی پیرصالحی نایب 
رئیس اول سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در گفت وگو با بازار 

توضیح می دهد:
 در حال حاضر مهمترین چالش هایی که داروســازان کشور 
 با آن ها دســت و پنجه نرم می کنند چیســت؟ برایمان از د

ست اندازهای توسعه صنعت دارو بگویید؟
صنعت داروی کشور با چالش های متعددی از جمله چالش تامین نقدینگی 
مورد نیاز، تامین ارز و قیمت گذاری دارو مواجه است؛ چالش هایی که هرچند این 
روزها بیشتر احساس می شوند اما در گذشته هم صنعت دارو با آنها رو به رو بوده 
و هست. این در حالی است که هر سه این چالش ها باید مدیریت شوند تا داروی 
مورد نیاز مردم به اندازه و کافی تامین شود و مشکلی در روند درمان پیش نیاید.

به طور کلی بعد از سیاست گذاری های نیمه اول سال جاری، بزرگترین چالش 
داروسازان کشور بحث تامین نقدینگی است؛ یعنی با اجرای طرح دارو که قرار بود 
بانک ها نسبت به پرداخت تسهیلات همکاری کنند و نقدینگی مورد نیاز را در 
اختیار صنعت قرار دهند از این همکاری دریغ کردند و نسبت به وعده های خود 

عمل نکردند. بنابراین امروز نقدینگی مورد نیاز تامین نشده است و عمده شرکت 
دارویی ما با کمبود پول و کمبود تامین ماده اولیه و کمبود دارو روبه رو هستند.

 قرار بود ۱۵ هزار میلیارد تومان از سوی بیش از ۱۰ بانک عامل 
به صنعت دارو تحت عنوان تسهیلات بانکی تزریق شود؛ تکلیف 

آن تسهیلات وعده شده چه شد؟
هر چالشــی برای تولیدکنندگان دارو ایجاد شود عملا برای مردم ایجاد شده 
است؛ چرا که دارو یک کالای حیاتی است و هر وقت تامین کنندگان نتوانند آن 
را تامین کنند اثر آن به صورت مستقیم به مردم بر می گردد. در طرح دارویار قرار 
بود با تغییر نرخ ارز از ۴ و هزار و ۲۰۰ تومان به ارز نیمایی تامین ارز خیلی راحت و 
عادی شود که متاسفانه این اتفاق نیفتاد و همین امروز هم با وقفه هایی در تامین 

ارز نیمایی روبه رو هستیم.
نکته قابل توجه این اســت که خرید ارز نیمایی مورد نیاز شرکت ها به یک 
باره از اواسط تیرماه سال جاری ۷ برابر افزایش یافت؛ یعنی ارزی که با ۴ هزار 
و ۲۰۰ تومان تامین می شد امروز باید با ۲۸ هزار و 5۰۰ تومان تامین شود که 
توان تامین آن در توان صنعت نبود. بر این اســاس قرار بود بانک ها نقدینگی 
لازم شرکت ها در قالب تسهیلات تامین کنند و علی رغم دستوری که دولت و 
رئیس بانک مرکزی داده بود هنوز بانک های عامل این مبلغ مورد نیاز را تامین 
نکردند.بنابراین وقتی نقدینگی مورد نیاز داروسازان تامین نمی شود نمی توانند ارز 
خریداری کنند و کالا هم تامین نمی شود. همچنین با خرید همین ارز باید قیمت 
کالاها هم اصلاح شود. البته در طرح دارویار قیمت عمده داروها اصلاح شد و 
اما برخی از آنها متناسب با تغییرات نرخ ارز قیمت نگرفتند که آن هم باید اصلاح 
شود تا شرکت های تولید کننده دارو بتوانند تولید را با صرفه اقتصادی ادامه دهند.
برخــی اجرای طرح دارویار را دلیلی بــرای جلوگیری از قاچاق 
دارو به خارج از کشــور با یارانــه دولتی عنوان می کردند و گفته 
 می شود هنوز هم بعضی دارو را با کد ملی از داروخانه ها خریداری 
می کنند و سپس از کشور خارج کنند، این موارد چقدر صحت دارد؟

قاچاق معکوس دارو با ارز دارو ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی بیشتر از الان بود؛ چون 
اختلاف قیمت دارو در ایران و کشورهای دیگر خیلی زیاد می شد و امروز با توجه 
به اینکه ارز نیمایی شده قاچاق معکوس دارو عملا کمتر شده است. هر چند الان 

با اختلاف قیمتی که بین ارز نیمایی و ارز بازار آزاد وجود دارد شاید این کار برای 
افرادی که در کار قاچاق هستند به صرفه باشد و به این کار دامن زده شود.اما اگر 
به طور کلی بخواهیم جلوی قاچاق معکوس را بگیریم باید متناسب با نرخ ارز 
اصلاح قیمت انجام شود اما حتما بیمه ها هم باید تامین شوند که مردم پرداخت 
اضافی نداشته باشند؛ چرا که واقعیت این است که امروز هم هزینه های دارو برای 
مردم سخت و سنگین شده است و اگر بیمه ها حمایت نکنند مردم نمی توانند 

برای تامین داروی خود اقدام کنند.
یکی از داروسازان مدعی بود که حدود ۱۱ هزار نفر شغل شان 
در معرض خطر قرار گرفته و احتمالا تعدیل شوند این مورد به 
دلیل کمبود نقدینگی است و دولت باید برای جلوگیری از این 

اتفاق چه اقدامی انجام دهد؟
به نظر بنده نیازی نیســت دولت کار خاص و تازه ای انجام دهد و اگر فقط 
بانک ها به تعهدات خود عمل کنند و وام دهند این مشکلات برطرف می شود؛ 
البته بانک ها هم باید نسبت به برگشت نقدینگی ای که در اختیار داروسازان قرار 
می دهند اطمینان داشته باشند و این اطمینان هم طی دوره های قبل ایجاد شده 
است؛ چرا که شرکت های داروسازی همواره جزو مشتری های خوش حساب 
بانک ها بوده اند.لذا اگر این وام به موقع در اختیار شرکت ها قرار گیرد حتما تولید 
ما با همین ظرفیت ادامه خواهد داشــت و تعدیل نیرویی هم نخواهیم داشت. 
بنابراین امیدواریم هیچ وقت نیاز به تعدیل نیرو در نتیجه کمبود نقدینگی نداشته 
باشیم و دولت نیز به موقع نسبت به تامین نقدینگی عمل کند و هیچ کمبودی 

هم برای مردم اتفاق نیفتد.
چالش در تامین ماده موثــره و تغییر منابع تامین کننده چه 

مشکلاتی را ایجاد کرده است؟
تامین مواد اولیه یک فرایند عمومی دارد و همیشه هست. بنابراین اگر تغییر 
 ســورس رخ دهد فرایند ثبت و پایداری ها زمان بر می شــود که شرکت ها 
مــی توانند آن را مدیریت کنند. با این حال معضلی که برای تامین ماده اولیه 
 خیلی اوقات اتفاق میفتد این است که به خاطر تحریم های بانکی ارز را به موقع 
نمی توانیم انتقال دهیم. این عدم انتقال به موقع ارز هم باعث می شود نتوانیم 
ماده اولیه را به موقع تامین کنیم. بنابراین اگر مشکل ارز و نقدینگی حل شود 

بحث ماده اولیه را شرکت ها می توانند مدیریت کنند و کمبودی پیش نمی آید.
مشکل کمبود و نبود برخی داروها هنوز رفع نشده است

همچنین رئیس کمیسیون بهداشت  مجلس گفت: برخی بیماران به علت 
مشکلات اقتصادی از خرید بخشــی از داروهایشان صرف نظر می کنند در 
حالی که عدم مصرف کامل داروها ســلامت آنها را در معرض خطر قرار می 
دهد.حسینعلی شهریاری با اشاره به بازدید اخیرش از تعدادی از داروخانه ها از 
کمبود و نبود برخی اقلام دارویی در کشور انتقاد کرد و گفت: متاسفانه مسئولان 
مربوطه آمار دقیقی از کمبودهای دارویی ندارند و مطرح شد که به طور مداوم با 

کمبودهایی حتی در زمینه داروهای معمولی مواجه هستیم.
وی با اشاره به طرح دارویار، افزود: هر چند قیمت دارو بر اساس مصوبه مجلس 
و با اجرای طرح دارویار نباید نســبت به شهریور 1۴۰۰ افزایش می یافت اما 
متاســفانه این اتفاق نیفتاد و قیمت بسیاری از داروها به ویژه داروهای بیماران 
دیابتی، قلبی و عروقی و اعصاب و روان افزایش یافت و اجرای طرح دارویار هم 
تاثیر چندانی در کاهش قیمت ها نداشت و پرداختی از جیب بیماران به شدت 
افزایش یافته است.نماینده مردم زاهدان در مجلس یازدهم ادامه داد: مردم با توجه 
به افزایش قیمت ها برای تهیه داروهایی که تحت پوشــش طرح دارویار قرار 
گرفتند هم با مشکل مواجه هستند و در بازدید اخیری که از تعدادی از داروخانه ها 
داشتیم تاکید شد که برخی بیماران به علت عدم توان پرداخت پول تمامی داروها 
از خرید بخشی از داروها صرف نظر می کنند در حالی که عدم مصرف کامل 
داروها سلامت آنها را در معرض خطر قرار می دهد.شهریاری با تاکید بر اینکه 
دارو کالایی استراتژیک است و باید در مورد آن با حساسیت برخورد کرد، گفت: 
منابع مالی پیش بینی شده توسط دولت در لایحه بودجه 1۴۰۲ برای دارو به هیچ 
وجه جوابگو و کافی نیست و در سال آینده در بحث دارو و تجهیزات پزشکی با 

مشکل مواجه خواهیم شد.
رئیس کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس افزود: کمیسیون بهداشت 
و درمــان بــه طور مداوم مســاله کمبــود و قیمــت دارو را از مســیرهای 
 مختلف پیگیری کرده اما متاســفانه مشــکلات همچنان پابرجا است البته 
پیگیری هایمان را ادامه خواهیم داد تا مردم برای تامین هزینه های دارو و درمان 

و مواد مصرفی با مشکل مواجه نشوند.

تیم اقتصادی دولت ناترازی بانکها را دریابد
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه اگر ارز با نرخ 
اعلامی ۲۸.۵۰۰ از سوی دولت به صورت کافی عرضه شود، ما دیگر ارزی 
با ارقام ۵۰ الی ۶۰ هزار تومانی نخواهیم داشت،گفت: وقتی تورم رشد می 
کند این رویکرد عملا باعث کاهش ارزش پول ملی خواهد شد.بنابراین باید 

عوامل تورم زا اقتصاد در کاهش ارزش پولی ملی به درستی شناسایی شود.
جبار کوچکی نژاد در گفت و گو با خانه ملت، با اشاره به راهکارهای افزایش ارزش پول ملی و 
ثبات در بازار ارز، بیان کرد: موضوع ارتقای ارزش پول ملی وابسته به نرخ تورم است. نمی توان 
ارز را به صورت دستوری کنترل کرد اما سازوکارهایی در این بخش وجود دارد که دولت می تواند 
از آن سازوکارها استفاده کند.عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس بیان کرد: همواره 
وقتی کالایی عرضه ناکافی در بازار داشته باشد، قیمت آن افزایش پیدا می کن، بنابراین وقتی 
عرضه ارز در بازار ناکافی است قیمت آن رشد خواهد کرد: اگر ارز با نرخ اعلامی ۲۸.5۰۰ از سوی 
دولت به صورت کافی عرضه شود ما دیگر ارزی با ارقام 5۰ الی 6۰ هزار تومانی نخواهیم داشت.

این نماینده مجلس با بیان اینکه پتروشیمی ها و صنایعی همچون فولادی ها ارز آوری زیادی 
دارند و باید این ارز را در قالب سیاست های دولت عرضه کنند، بیان کرد: این رویکرد به واقع 
می تواند بخش وسیعی از بازار را اشباع کند. وی با بیان اینکه تورم نیز از روش های مختلفی 
حاصل می شود، بیان کرد: کسری بودجه دولت هم یکی از مواردی است که به تورم دامن می 
زند. همچنین ناترازی بانکها و استقراض از بانک مرکزی از جمله مواردی است که به کاهش 
تولید دامن زده است.کوچکی نژاد با بیان اینکه وقتی نرخ رشد تورم افزایش پیدا کند حتما قیمت 
ارز افزایشی خواهد شد، ادامه داد: وقتی تورم رشد می کند این رویکرد عملا باعث کاهش ارزش 
پول ملی خواهد شد.بنابراین باید عوامل تورم زای اقتصاد در کاهش ارزش پولی ملی به درستی 
شناسایی شود.عضو کمیسیون برنامه،بودجه و محاسبات مجلس با اشاره به مدیریت دولت بر 
بازار ارز،تاکید کرد:تیم اقتصادی دولت دولت نشان داد که در راستای مدیریت ارز ناموفق است. 
متاســفانه تیم اقتصادی دولت هم باعث افزایش پایه پولی در کشور و هم استقراض از بانک 
مرکزی شدند.وی با بیان اینکه عملکرد ضعیف تیم اقتصادی دولت باعث ناترازی بانکها و کاهش 
تولید در کشور شد، بیان کرد: نتایج این رویکردها باعث این شده که ما امروز شاهد کاهش ارزش 

پول ملی در کشور باشیم و این فرایند کاهشی با رشد تورم همراه باشد.

با واردات خودروهای کارکرده قیمت ها منطقی می شود
سخنگوی کمیســیون صنایع و معادن مجلس گفت: با واردات خودروهای 
کارکرده عرضه خودرو به بازار افزایش می یابد و خودروســازان ناچارند در 

شرایط رقابتی فعالیت کنند.
روح اله عباس پور در گفت وگو با خانه ملت درباره مصوبه مجلس مبنی بر واردات خودروهای 
کارکرده با عمر کمتر از 5 سال، گفت: مجلس هموار به دنبال حمایت از مردم و رفع دغدغه آن ها 
است و با توجه به اینکه یکی از مشکلات اصلی سال های اخیر کشور کیفیت و قیمت خودرو 
بوده در جریان بررسی بودجه مصوباتی در این حوزه داشته است.نماینده مردم بوئین زهرا و آوج در 
مجلس با بیان اینکه مردم از کیفیت و قیمت خودرو ناراضی هستند، افزود: این وضعیت موجب 
شد که نمایندگان مردم در خانه ملت، نسخه واردات خودرو را جهت ارتقای کیفیت و متعادل 
شدن قیمت در پیش بگیرد.وی اضافه کرد: علاوه بر اینکه مجلس یازدهم در سال گذشته واردات 
خودرو را تصویب کرد تا با افزایش عرضه بازار خودرو رقابتی شود، در جریان بررسی بودجه به 
وزارت صمت اجازه داد تا به منظور تنظیم بازار خودروهای کارکرده با عمر کمتر از 5 سال وارد کند 
با توجه به اینکه در حال حاضر عطش بازار خودرو بسیار است و تولید خودروسازان نیز نمی توانند 
نیاز جامعه را تامین کنند، واردات خودروهای کارکرده عرضه خودرو را افزایش می دهد در نتیجه 
بازار به تعادل می رسد و قیمت ها منطقی خواهد شد.این نماینده مردم در مجلس یازدهم ادامه داد: 
قیمت خودروهای وارداتی کارکرده نسبت به نو کمتر است، بنابراین با واردات آن ها از یک سو 
تعداد خودروهای وارداتی و عرضه آن ها به بازار افزایش می یابد و از سوی دیگر به مسائل زیست 

محیطی کمک خواهد شد و خودروسازان ناچارند در شرایط رقابتی فعالیت کنند.

نماینده کارگران در شورای عالی کار: نمایندگان دولت دنبال عددسازی هستند؛ تعمدانه عدد 
سبد معیشت را پایین می کشند

توافق بر سر سبد معیشت حاصل نشد
علی خدایی عضو کارگری شــورایعالی کار با بیان اینکه »روند تعیین سبد 
معیشت امسال بسیار طولانی شده و علت آن نیز رویکرد نادرست دولتی ها 
و کارفرمایان به مساله است« می گوید: به نظر می رسد نمایندگان دولت در 
کمیته دستمزد به دنبال ساخت عدد و رقم یا به عبارت ساده تر، عددسازی 

هستند و بحث های علمی و کارشناسی را کنار گذاشته اند.
عضو کارگری شــورایعالی کار گفت: نمایندگان دولت عددسازی می کنند و نمی گذارند نرخ 
واقعی سبد تعیین شود.علیرغم برگزاری جلسات مکرر کمیته ی دستمزد، هنوز نرخ سبد معیشت 
نهایی نشده است. نمایندگان کارگری این کمیته نتوانسته اند با اعداد و ارقامِ مطلوب دولتی ها 
موافقت کنند.علی خدایی )عضو کارگری شورایعالی کار( با بیان اینکه »روند تعیین سبد معیشت 
امسال بسیار طولانی شده و علت آن نیز رویکرد نادرست دولتی ها و کارفرمایان به مساله است« 
می گوید: به نظر می رسد نمایندگان دولت در کمیته دستمزد به دنبال ساخت عدد و رقم یا به 

عبارت ساده تر، عددسازی هستند و بحث های علمی و کارشناسی را کنار گذاشته اند.
به گزارش خبرآنلاین ، وی با تاکید براینکه این عددسازی ها می تواند هدفمند و با هدف پایین 
کشیدن عدد سبد معیشت باشد؛ اضافه می کند: نمایندگان دولت در مقوله ی سهم خوراکی ها و 
آشامیدنی های خانوار، کارگران را در دهک های پایین تر و در بعُد خانوار در دهک های بالاتر در نظر 

می گیرند که این رویکرد معکوس واقعیت، باعث می شود عدد سبد معیشت تعمدانه پایین بیاید.
به گفته ی خدایی، دلیل طولانی شــدن جلسات کمیته دستمزد و عدم حصول توافق، فقط 
رویکرد نادرست و غیرعلمی نمایندگان دولت و کارفرما به خصوص نماینده وزرات اقتصاد در این 

کمیته ی سه جانبه است که به شدت دنبال پایین آوردن نرخ سبد معیشت هستند.
نماینده کارگران در شورایعالی کار از جلسه دوشنبه این شورا خبر می دهد و می گوید: دوشنبه 
نشست سه جانبه ی شورایعالی کار با موضوع دستمزد سال آینده برگزار می شود. قبل از آن، باید 
نرخ سبد معیشت نهایی شود. دولتی ها به قصد تاثیرگذاری بر مذاکرات مزدی به دنبال پایین 
کشیدن عدد سبد معیشت هستند اما نمایندگان کارگری کمیته دستمزد بر رویکرد علمی و 
کارشناسی محاسبات پافشاری می کنند.خدایی با بیان اینکه »نمایندگان کارگری به تلاش برای 
رسیدن به تفاهم با دولت و کارفرمایان ادامه می دهند« می افزاید: اعداد صحیح و کارشناسانه باید 
ملاک محاسبه قرار بگیرد؛ اگر طرف های مذاکره با این رویه علمی و قانونی همکاری نکنند 
و بازهم توافق حاصل نشود، از سبد معیشت خودمان که توسط گروه کارگری محاسبه شده 
رونمایی می کنیم؛ جامعه ی هدف باید بداند که چگونه حقوق مزدی شان به بازی گرفته می شود.

نماینده کارگران در شورایعالی کار در پایان تاکید می کند: امیدواریم کارفرمایان و دولتی ها به 
خصوص نمایندگان دولت حاضر به پذیرش این واقعیت بشــوند که اوضاع معیشت کارگران 

بحرانی ست و بایستی افزایش دستمزد مطابق با تورم هزینه های زندگی صورت بگیرد.

فاجعه ای به نام بلندمرتبه سازی در کلانشهر
در سال های اخیر شاهد بلندمرتبه سازی ها در کلانشهرها هستیم درصورتی که 

درگذشته ساختمان های بلند برای امور اداری وتجاری استفاده می شد.
 بسیاری از کارشناسان معتقد هستند که دلیل رواج بلند مرتبه سازی ها می تواند کسب سود باشد 
اما یکی از دلایل مهم بلند مرتبه سازی ها افزایش جمعیت و کمبود زمین در کلانشهرها است.یکی 
از مهم ترین ایرادات وارده بر بلند مرتبه سازی در کلان شهرها را می توان در تخریب محیط زیست 
دانست چرا که در سایه بلند مرتبه سازی شاهد از بین رفتن باغات و فضاهای سبز موجود هستیم که 
این مهم می تواند تبعات منفی میان نسلی بسیاری را رقم بزند. این در حالی است که در ابتدا شکل 
گیری و یا حتی رشد بلند مرتبه سازی این تصور وجود نداشت که وجود این مساله تهدیدی برای 
انسان و یا محیط زیست باشد اما در گذر زمان این مساله اثبات شد که انسان توان مقابله با طبیعت 
را ندارد.باید توجه داشت که زلزله خیز بودن کشور یکی دیگر از دلایل منفی بلند مرتبه سازی در 
کشور است چرا که متأسفانه ساخت و ساز ساختمان های بلند در کوچه هایی با عرض کم و همچنین 
عدم وجود محاسبات دقیق در ساخت این برج ها می تواند به هنگام زلزله تهدید جدی برای افراد 
باشد.بیت الله ستاری، کارشناس مسکن در خصوص بافت فرسوده به مهر گفت: عمده مشکل ما در 
بافت های فرسوده اول تملک یا ملکیت خرد است که برای تجمیع اختلافات دارند و بحث دوم این 
است که سرمایه گذاران باید به صاحبان ملک که زمین های ۴۰ یا 5۰ متری که چند نفری است و 
انبوه ساز باید وقت بگذارد و سهم هر کس را بگوید و این زمان بر است بنابراین صرف بر این نیست 
که ساخت و ساز را در بافت فرسوده انجام دهند از سوی دیگر به جای اینکه در بافت فرسوده ساخت 
و ساز انجام شود نوسازی صورت گیرد.وی در ادامه بیان کرد: سازمان نوسازی بافت فرسوده برای 
نوسازی بافت های که قابلیت تجمیع دارد را مشخص کند و یا این تجمیع را به بنگاهداران بسپارد تا 
بعد از توافق به سرمایه گذاران یا انبوه سازان را برای ساخت و ساز خبردار کنند.این کارشناس مسکن 
در ادامه در خصوص افزایش تسهیلات نیز گفت: تسهیلات بانکی برای بافت فرسوده راهکار نیست 
با توجه به اینکه در حال حاضر ۲5 میلیون نفر در یک گسل است که با مدرن سازی می توان جان 
مردم را نجات داد و ایمن سازی کرد چرا که در تهران ۷۰۰ هزار بافت فرسوده وجود دارد هرسال 
فرسوده تر می شود و از طرف دیگر خانه های دیگر نیز فرسوده می شود و اگر نوسازی صورت نگیرد 
و زلزله ای مثل ترکیه تهران را بلرزاند فاجعه ای قابل تصور رخ می دهد.بیت الله ستاری فزود: دولت 
باید به بخش خصوصی اعتباراتی دهد تا برای ساخت و ساز در بافت های فرسوده تشویق شوند 
چرا که سازنده می بیند که هزینه ساخت و ساز در بافت فرسوده برایش به صرفه نیست بنابراین 
نمی خواهند که از جیب خودشان خرج کنند پس نوسازی بافت فرسوده را در اولویت قرار نمی دهند 
و حاضر هستند تا ساخت و سازهای کوچک انجام دهند اما پروژه های عظیم در بافت های فرسوده 
را انجام ندهند چرا که اگر در بخش اقتصادی دولت اعتباراتی به این انبوه سازان داده شود استقبال 

از نوسازی صورت خواهد گرفت.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با عذرخواهی 
از مردم به دلیــل وضعیت اقتصادی، گفت: قیمت 
کالاهای اساســی با حقوق ۷ تا ۱۰ میلیونی عموم 

مردم جامعه همخوانی ندارد.
فتح الله توسلی با انتقاد از گرانی اقلام اساسی مردم در آستانه عید 
نــوروز و ماه مبارک رمضان، گفت: قبل از هر حرفی از مردم به 
دلیل وضعیت اقتصادی عذرخواهی می کنم  آنچه که امروز شاهد 
هستیم محصول فرآیندی از عملکرد مسئولان است، درواقع یک 
سری تصمیمات غلط گرفته شد که وضعیت اقتصادی را به اینجا 

کشاند.  
نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس با اشاره به حذف ارز 
ترجیحی به عنوان به یک تصمیم نامناسب ازسوی دولت، افزود: 

شخصا مخالف این اقدام دولت بودم چراکه دولت توانای بازگردان 
قیمت ها به شــهریور 1۴۰۰ را به دلیل نداشــتن زیرساخت ها 
نداشت، البته دولت معتقد بود چنین توانایی را دارد اما در واقعیت 
این توانایی را نداشت و نتوانست قیمت کالاهای اساسی را پس 

از حذف ارز ترجیحی ثابت نگه دارد.
وی به نقش بازار متلاطم ارز در افزایش قیمت کالاهای اساسی 
اشاره کرد و گفت: اگرچه بازار ارز به طور مستقیم و غیرمستقیم بر 
قیمت تمامی کالاها اثر می گذارد اما در یک سال گذشته نزدیک 
به ۲۰ هزار تومان بر قیمت دلار اضافه شد!هرچند دولت قیمت 
ارز نیمایی را مشخص کرد اما بازار از قیمت ارز نیمایی تبعیت نکرد 

و قیمت اجناس مختلف افسارگسیخته بالا رفت.
فتح الله توسلی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت وگو 

با خانه ملت با بیان اینکه قیمت کالاهای اساســی با حقوق ۷ 
تا 1۰ میلیونی عموم مــردم جامعه همخوانی ندارد، به یکی از 
دلایل گرانی گوشــت قرمز اشاره کرد و افزود: متاسفانه وزارت 
جهاد کشاورزی با عدم تامین نهاده های دامی، دامداری سنتی 
در روســتاها را نابود کرد چراکه دامداران علاوه بر اینکه زندگی 
خــود را با محصولات دامی شــان تامین می کردند گوشــت 
 آن را نیــز به بازار عرضه کرده و قیمت گوشــت متعادل باقی

 می ماند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در مجلس شورای اسلامی 
اظهار کرد: امیداوارم سیاست های -که دولت به تازگی وعده آن 
را برای کنترل بازار داده- بتواند بازار محصولات مختلف به ویژه 

کالاهای اساسی را سامان دهد.

 قیمت کالاهای اساسی با حقوق ۷ تا ۱۰ میلیونی 
عموم مردم جامعه همخوانی ندارد

با مجوز مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 
و در اجرای سیاست های جوانی جمعیت 
دولت ســیزدهم، سقف ســه فرزند در 
پرداخــت حــق اولاد بازنشســتگان و 
اصلاح  تأمین اجتماعی  مستمری بگیران 

می شود.
سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد: پیش از این و در 
پرداخت عیدی بازنشستگان تأمین اجتماعی، به موجب 
بند دو ماده نه قانون نظام هماهنگ پرداخت کارکنان 
دولت مصوب ســال 1۳۷۰، سقف سه فرزند تحت 
تکفل، مبنای محاسبه و پرداخت عیدی قرار گرفته 
بود که با مجوز مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 

این سقف برداشته شد. به گزارش بازار،بر اساس این 
گزارش بــه موجب مصوبه دولت در زمینه پرداخت 
عیدی کارکنان و بازنشستگان، به مبلغ عیدی سال 
1۴۰1 این اقشار به ازای هر فرزند تحت تکفل مبلغ 
ثابت ۲۰۰ هزار تومان افزوده می شــود اما در اجرای 
قانون نظام هماهنــگ پرداخت کارکنان دولت که 
پس از تصویب سیاست های جوانی جمعیت، تغییری 
نکرده است سقف سه فرزند مبنای محاسبه این مبلغ 
قرار گرفته بود که با مجوز اخیر مدیرعامل سازمان 
تأمین اجتماعی، مقرر شده است این سقف، برداشته 
شــود و تمام فرزندان تحت تکفل بازنشستگان در 

محاسبه حق اولاد لحاظ شوند.

سقف  پرداخت حق اولاد بازنشستگان 
تامین اجتماعی برداشته شد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از هدف گذاری و تلاش دولت 
برای پرداخت مطالبات بازنشستگان در لایحه بودجه سال 

۱۴۰۲ خبر داد.
 سیدصولت مرتضوی  در پانزدهمین نشست شورای هماهنگی تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی استان مازندران، اظهار کرد: منابع و مصارف بودجه سال آینده 

۲ هزار همت است.
وی با بیان اینکه تلاش دولت این بود که اســتقراض نداشته باشد، افزود: 
دولت سیزدهم ۸۷ هزار میلیارد تومان بدهی سازمان تأمین اجتماعی را به 

بانک های عامل پرداخت کرده است.
به گزارش خبرآنلاین،مرتضوی با بیان اینکه با خلق پول تورم مهار نمی شود، 

گفت: برای تعیین دستمزد باید با سه جانبه گرایی به توافق عادلانه برسیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سیاســت دولت این است تا خرید 
خدمت را توسعه دهیم و 1۲۰ درصد منابع بیمه تکمیلی و ۸۰ درصد شرح 

خدمات را برای بازنشستگان افزایش دادیم.
مرتضــوی با بیان اینکه آموزش کارگران را جدی بگیریم و نظام اســتاد 
شاگردی را راه بیاندازیم، گفت: نرخ بیکاری استان مازندران از نرخ بیکاری 

متوسط کشوری پایین است و این قابل تقدیر است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین در هشــتمین نشست کارگروه 
اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری استان مازندران با بیان اینکه اشتغال، رونق  

آفرین و رمز عبور از مشکلات است، اظهار کرد: مسئولان باید شبانه روز پای 
کار باشند تا برای آحاد جامعه اشتغال ایجاد کنیم.

وی، یکی از وظایف مهم دولت را ایجاد اشتغال عنوان کرد و افزود: در دهه 
۹۰ رشد اقتصادی کشور منفی بود و بدهی های گذشته زیادی برجا مانده که 
به عنوان نمونه صندوق بازنشســتگی و چند بخش دیگر ۴۲۰ هزار میلیارد 

تومان بدهی داشته اند.
مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر فرمایشات مقام معظم 
رهبری در زمینه توجه به اقتصاد دانش بنیان برای برون رفت از مشــکلات 
کشور، تصریح کرد: مقام معظم رهبری تأکید دارند که اگر اقتصاد مقاومتی و 
دانش بنیان مدنظر قرار گیرد می توان به پشتوانه کارگر و کارفرما شاهد افزایش 

تولید در کشور بود.
وی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی چالش های اقتصادی فعلی را ناشی از 
عدم توجه مناسب به اهمیت تولید دانش بنیان عنوان و تصریح کرد: دولت 
مردمی سیزدهم همه تلاش خود را برای تحقق تأکیدات مقام معظم رهبری 

به کار می بندد.
مرتضوی، اشتغال دانش بنیان را از اولویت های مهم دانست و افزود: استان 

مازندران با داشتن تمام ظرفیت ها باید شفابخش اشتغال کشور باشد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام اینکه اشتغال بخش کشاورزی در 
استان باید ارتقاء پیدا کند، ادامه داد: اشتغال دریایی به رشد توسعه اقتصادی 

مازندران کمک می کند.
مرتضوی با اشاره به اینکه در سال 1۴۰۲ در دو بخش باید گام های بزرگی 
برداریم، ادامه داد: اشــتغال از محل تبصره 1۸ و بازگشــت به چرخه تولید 

واحدهای راکد اولویت اصلی در سال آینده است.
وی با اعلام اینکه وزارت کار متولی اشتغال است و با مردم صادق هستیم، 
گفت: نظام آموزشی اشتغال مناسب نیست و مراکز آموزش فنی وحرفه ای باید 

مجاهدانه پای کار باشند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه آستین ها را بالا بزنیم تا شرمنده 
مردم نشویم، گفت: شخص رئیس جمهور تمام قد ایستاده تا مشکلات کشور 

یکی پس از دیگری رفع شود.

 با خلق پول، تورم مهار نمی شود
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: در طرح یکپارچه 
عرضه خودرو از آنجاکه پول متقاضیان بلوکه می شود، خودرو باید 

به قیمت روز به افراد تحویل داده شود.
لطف اله سیاه کلی درباره طرح وزارت صمت برای فروش خودرو، گفت: ما تا 
امروز بارها توضیح دادیم که بازار خودرو با تناسب عرضه و تقاضا کنترل می شود 
وازآنجاکه عرضه خودروسازان کمتر از تقاضا است، بازار سیاه ایجاد شده است، در 
این شرایط با هر روشی اعم از قرعه کشی، عرضه خودرو در بورس و... دلالان 
به فعالیت خود در این بازار ادامه می دهند بنابراین هر فردی که مدعی شــود 
می تواند با به کارگیری سیاســت و روش خاصی دلالان را از بازار حذف کند، 

ادعای نادرستی کرده است.
نماینــده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس افزود: برخی ادعا کردند که با 
عرضه خودرو در بورس دست دلالان از بازار کوتاه خواهد شد حال آنکه در چند 
ماه گذشته اثبات شد که با به کارگیری این روش نه تنها دلالان از بازار خودرو 
حذف نشدند بلکه قیمت خودرو نیز چند برابر شد و پول هنگفتی از جیب مردم به 
خودروسازان رسید و مردم خسارت دیدند.وی در گفت وگو خانه ملت اضافه کرد: 
از همان ابتدا ما بر نکته تصریح کردیم که نه قرعه کشی و نه عرضه خودرو در 
بورس منطقی نیست، زیرا اگر این شیوه درست بود بهای خودروی ۴۰۰ میلیونی 
در بورس به ۲ میلیارد نمی رسید.این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره 
به اینکه شــیوه عرضه خودرو در بورس موجب شد که قیمت پراید به حدود 
۳۷۰ میلیون برسد، ادامه داد: برای همه ثابت شد که بورس محل فروش خودرو 
نیست.سیاهکلی تصریح کرد: باوجود اینکه برای تنظیم بازار در مجلس قانون 
دائمی تصویب شد، وزیر صمت آن را به سرعت اجرا نکرد و اکنون زمزه هایی 

مبنی بر واردات خودرو شنیده می شود.
 هیچ فرمول دیگری برای تنظیم بازار و حذف دلالان 

به جز رشد تیراژ تولید و واردات وجود ندارد
وی با بیان اینکه راه کنترل بازار خودرو افزایش عرضه است، گفت: عرضه از 
دو مولفه تولید و واردات تشکیل می شود و تا زمانیکه تولید به میزان نیاز نباشد، 
باید از ظرفیت واردات بهره بگیریم هیچ فرمول دیگری برای تنظیم بازار و حذف 
دلالان به جز رشــد تیراژ تولید و واردات وجود ندارد.وی درباره طرح یکپارچه 

عرضه خودرو، بیان کرد: در این طرح به جای قرعه کشی خودرو، زمان را قرعه 
کشی می کنند این روش از شیوه قبلی قرعه کشی و عرضه خودرو در بورس 
بهتر است مشروط بر دو موضوع؛ نخست آنکه از آنجاکه پول متقاضیان بلوکه 
می شود، خودرو باید به قیمت امروز به افراد تحویل داده شود حتی اگر نام فرد 
برای یک سال دیگر درآمده باشد زیرا خریدار اکنون بخشی از پول خودرو را به 
حساب خودروسازان واریز می کند و شرط دوم آنکه به همه افرادی که ثبت نام 
می کنند خودرو داده شود. سیاهکلی با بیان اینکه این طرح باید به گونه ای باشد 
که همه افرادی که ثبت نام می کنند خودرو دریافت کنند، اضافه کرد: قیمت 
قطعی خودرو در این طرح باید اکنون مشخص و درصد از این مبلغ از متقاضی 

دریافت شود و فقط زمانِ تحویلِ خودرو، قرعه کشی شود.
شرایط فروش خودروهای وارداتی

وی تصریح کرد: با این شیوه از یک سو خودروسازان از وام بانکی با سود بالا 
خلاص می شوند و از سوی دیگر از آنجاکه با پول مشتری می تواند تیراژ تولید 
خــود را افزایش دهد باید قیمت کنونی خودرو ملاک قرار گیرد درواقع قیمت 
خودرو در این طرح باید قطعی باشد، اگر این شرط در قرعه کشی جدید وزارت 

صمت اعمال نشود این شیوه نیز به نفع خودروساز و به ضرر مردم است .
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: برای خرید خودروهای وارداتی 
 نیــز باید هر فردی که تمایل دارد، ثبت نام کند و فقط زمان تحویل خودرو را

 قرعه کشی در این حوزه نیز قیمت خودرو باید قطعی باشد.

به همه ثابت شد که بورس محل فروش خودرو نیست
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